
فدراســـیون فوتبال قبل از تعیین سرمربی تیم ملی مدام تاکید داشت که هر فردی 

این سمت را برعهده بگیرد قراردادش به شکلی خواهد بود که عملکرد او و تیمش در 

جام ملت ها بادقت ارزیابی خواهد شد و اگر راضی کننده بود برای جام جهانی 2026 

قراردادش را تمدید خواهیم کرد. بعد از انتخاب امیر قلعه نویی به عنوان سرمربی تیم 

ملی قرار شد این روال اتفاق بیفتد اما رایزنی های این مربی با اعضای هیات رئیسه و 

مســـئولان فدراسیون باعث شده تا شاهد تغییراتی در سیاست فدراسیون در قبال 

کادرفنی تیم ملی باشیم. در همین راستا فدراسیون فوتبال در نظر دارد مصوبه عقد 

قرارداد بلندمدت با امیر قلعه نویی و دستیارانش را در هیات رئیسه بگیرد و این یعنی 

اینکه احتمالا حتی درصورت ناکامی تیم ملی در جام ملت ها کادرفنی این تیم تغییر 

نخواهد کرد. موضوعی که قلعه نویی از مدت ها پیش دنبالش بود و به خاطر همین 

مساله هم هنوز قراردادش را با فدراسیون فوتبال امضا نکرده است. در سوی دیگر خود 

مهدی تاج هم ابتدا تمایلی برای این کار نداشت اما از قرار معلوم تغییر نظر داده است. 

اما با توجه به اینکه تیم ملی والیبال کشورمان در اعتماد به مربی ایرانی و عقد قرارداد 

بلندمدت با او جواب چندان مثبتی نگرفت و در شرایط فعلی جایگاه خوب خود را در 

والیبال دنیا و حتی قاره آسیا از دست داده است، این خطر تیم ملی فوتبال کشورمان را 

هم تهدید می کند. در همین راستا هومن افاضلی در گفت وگو با »فرهیختگان« نکات 

قابل توجه ای را مطرح کرد که به آن می پردازیم. 

فاکتورهایلازمرادرنظرنمیگیریم
افاضلی در ابتدای صحبت هایش عنوان کرد: »فرقی نمی کند در هر رشته ورزشی که 

باشد وقتی قرار است برای تیم ملی سرمربی انتخاب کنیم چه داخلی و چه خارجی 

باید فاکتورهای زیادی را در نظر گرفت. اول باید ببینیم از ســـرمربی مدنظرمان چه 

می خواهیم و چه اهدافی مدنظرمان است. بعد با بررسی همه فاکتورها گزینه مان را 

انتخاب می کنیم. وقتی به گزینه ایده آل مان رسیدیم آن وقت به بهترین شکل او را مورد 

حمایت قرار داده و در عین حال عملکردش را بادقت زیر ذره بین قرار می دهیم. به هر 

حال هر مربی قبل از شروع کارش با فدراسیون مربوطه برنامه ای را چه بلندمدت چه 

کوتاه مدت ارائه می دهد. آن وقت براساس همین برنامه ای که ارائه داده عملکردش 

را ارزیابی می کنیم. به طور مثال اعلام کرده در فلان مقطع تغییرات زیادی را در تیم 

خواهیم داشـــت و به دنبال نتیجه نخواهیم بود اما در مسابقات بعدی شرایط فرق 

کرده و در آنجا برای آن رتبه مشخص شده می جنگیم. فرق نمی کند خارجی باشد یا 

داخلی عملکرد او باید از سوی کمیته فنی فدراسیون مربوطه پلن به پلن مورد ارزیابی 

قرار بگیرد و اگر طبق برنامه خودش عمل نکرد آن وقت می توانیم عذر او را بخواهیم.«

نتیجهنمیگیرندامابهکارشانادامهمیدهند
کارشناس فوتبال کشورمان در این باره افزود: »اگر کمیته فدراسیون مربوطه انتخاب 

خودش را براساس فاکتورهایی که باید داشته باشد، انجام دهد و طبق همین فاکتورها 

و برنامه ارائه سرمربی تیم ملی عملکرد او را بادقت ارزیابی کند آن وقت فقط نتایج در 

سرنوشت یک مربی تاثیر گذار نخواهد بود. بعضا ما می بینیم که در فلان فدراسیون یا 

باشگاه های بزرگ سرمربی انتخاب شده نتایج خوبی را می گیرد اما بعد از مدتی از کار 

برکنار می شود. چرا؟ چون طبق آن پلن هایی که به باشگاه ارائه داده بود جلو نمی رفت. 

یا برعکس مربیانی بوده اند که خوب نتیجه نگرفته اند اما فدراسیون یا باشگاه آنها را 

خیلی خوب حمایت کرده چون براســـاس برنامه ای که مشخص کرده بودند حرکت 

می کرده است. متاسفانه در کشور ما نه در انتخاب سرمربی مان برای تیم های ملی و 

باشگاه ها آن فاکتورهایی که باید داشته باشیم را داریم و نه بعد از انتخاب مان عملکرد 

مربی را براساس آنچه خودش برنامه داده بود ارزیابی می کنیم. همه چیز را صرفا در 

نتیجه می بینیم. اگر چشم ســـبز باشد حمایتش می کنیم و اگر داخلی باشد بعد از 

اولین ناکامی از کار برکنارش می کنیم. این ضعف بزرگ باشـــگاه ها و فدراسیون ها 

اســـت که افراد متخصص را در هیات مدیره ها و کمیته های فنی خود ندارند تا برای 

باشگاه یا فدراسیون خود پلن های مختلفی را برنامه ریزی کرده و براساس آن جلو بروند. 

سال هاست که این وضعیت را در فوتبال مان می بینیم. ابتدا یک مربی را می آوریم و 

سال ها به او فرصت می دهیم، بعد که نتیجه نمی گیریم به سراغ یک مربی دیگر رفته 

و او را بعد از اولین ناکامی برکنار می کنیم. بعد باز یک مربی دیگر را بدون برنامه ریزی 

می آوریـــم و با وجود اینکه او کارش را خوب انجام می دهد از کار برکنارش می کنیم 

چون آن فردی نبوده که انتظارش را داشتیم! مجدد دوباره به سراغ مربی می رویم که 

سال ها به او اعتماد کردیم و مجدد می فهمیم که اشتباه کردیم!«

نمیدانمفدراسیونازعطا�ییچهانتظاریداشت
افاضلی با اشاره به نتایجی که تیم ملی والیبال کشورمان با بهروز عطایی در مسابقات 

لیگ ملت ها کســـب کرده، عنوان کرد: »همان طور که گفتم باید مشخص شود که 

فدراسیون والیبال بر چه اساس و فاکتورهایی عطایی را انتخاب کرده و آیا تا الان این 

مربی براســـاس همان فاکتورها پیش رفته است و اینکه برنامه هایش را به چه شکل 

جلو برده است. به هرحال نسل طلایی والیبال کشورمان کنار رفته و جای خود را به 

یک ســـری بازیکنان جوان داده که در مسابقات لیگ ملت ها درحال تجربه اندوزی 

هستند. در چنین شرایطی نمی توان از این نسل انتظار زیادی داشت و چه بسا اصلا 

آنها تا چند سال دیگر هم نتوانند نتایج خوب نسل قبلی را تکرار کنند و حتی تا 20 

سال دیگر ما نتوانیم چنین نسلی بسازیم. به هرحال سال ها پیش فدراسیون والیبال 

با یک برنامه ریزی خوب روی تیم های پایه آنها را تا رده بزرگسالان حمایت کرد و نتیجه 

آن این شد که چند سالی توانستیم در والیبال دنیا خودی نشان دهیم. به هر حال 

در هر فدراسیون فرق نمی کند چه رشته ای باشد باید همه انتخاب ها، حمایت ها و 

تغییرات براساس فاکتورهایی باشد که قبل از آن در کمیته فنی طرح ریزی می کنیم.«

درقراردادهامواردزیادیبا�دلحاظشود
وی در ادامه با بیان اینکه ضعف های مدیریتی مشـــهودی را در فوتبال مان داریم، 

تصریح کرد: »متاسفانه آدم هایی که در انتخاب های کلان نقش دارند فنی و تخصصی 

نیســـتند. بعضا چنین آدم هایی را در کمیته های فنی و هیات مدیره و هیات رئیسه 

باشگاه ها و فدراسیون فوتبال هم می بینیم. صرفا از یک سرمربی برنامه می خواهند 

و بعد از مقایسه این برنامه ها مربی مدنظرشان را انتخاب می کنند. درحالی که یک 

برنامه کامل برنامه ای است که در آن همه مسائل مدیریتی و فنی باشد. برنامه های 

فنی هم خودش شامل چند بخش می شود. در ادامه راه باید پلن به پلن این برنامه 

را از مربی مـــان بخواهیم و بادقت عملکـــرد او را در کمیته فنی مان ارزیابی کنیم اما 

چنین چیزی را نه در باشـــگاه ها شاهدیم و نه فدراسیون فوتبال. جدا از این مساله 

در قراردادها نیز باید موارد زیادی رعایت شـــود. اگر قرارداد بلندمدت امضا می کنیم 

باید مقاطع مختلف زمانی در آن تعیین کرده و آنچه سرمربی برنامه ریزی کرده را از آن 

بخواهیم. اگر براساس برنامه ای که ارائه داده به جلو رفته بود او را حمایت می کنیم 

اما اگر غیر از آن بود یک بند فسخی را در قرارداد می گنجانیم تا قطع همکاری کنیم. 

برای موفقیت ها مختلف پاداش مربوط به خودش را تعیین می کنیم. فرقی نمی کند 

مربی ایرانی باشد یا داخلی. به هویت مربی کاری نداشته باشیم بلکه او را براساس 

برنامه ای که ارائه می دهد ارزیابی کرده و حمایتش کنیم.« 

برنامهکوتاهمدتسرمربیرامحدودمیکند
افاضلی درباره اینکه قلعه نویی به دنبال قرارداد بلندمدت است، خاطرنشان کرد: »نه 

قلعه نویی بلکه هیچ مربی قرارداد کوتاه مدت را دوست ندارد و از این حیث باید به مربیان 

حق داد. در قرارداد شـــش ماهه شما نمی توانید برنامه ریزی بلندمدت تدوین کنید و 

مجبورید که انتخاب هایی داشته باشید که شما را در رسیدن به اهداف کوتاه مدت کمک 

می کنند و نه بلندمدت. برای همین حداقل باید دو سال به یک مربی مهلت داد و بعد 

او را قضاوت کرد. اما در همین قرارداد بلندمدت هم باید فاکتورهای زیادی را در قرارداد 

لحاظ کرد. اینکه ما در مسابقات مهم پیش رو چه اهدافی داریم و بعد از این مسابقات 

از سرمربی توضیح بخواهیم که آیا براساس آنچه برنامه ریزی کرده بود پیش رفتیم یا نه. 

بندی را برای قطع همکاری بگذاریم تا اگر در پلن های تعریف شده به آنچه می خواستیم 

نرسیدیم بدون مشکل قطع همکاری شود. در همه فدراسیون و باشگاه های حرفه ای 

همه این مسائل تعریف شده است اما در فوتبال ما این شرایط وجود ندارد.« 
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هومن افاضلی در واکنش به احتمال بستن قرارداد با قلعه نویی تا جام جهانی: در این قراردادها باید مواردی چون حق فسخ گنجانده شود

را ندارند انتخاب میکنند صلاحیت لازم  را  مربیان  افرادیکه 
  متاسفانه در فوتبال مان صرفا دنبال نتیجه هستیم

گفتوگو

علیرضا استکی چهار سال موفق درکنار تیم ملی بوکس ایران 

داشت و موفق شد در این مدت با هدایت دانیال شه بخش، 

مدال تاریخی جهانی را پس از 86 ســـال برای بوکس ایران 

کســـب کند و درکنار آن پس از سال ها ناکامی، نمایندگان 

کشورمان را به دیدار نهایی قهرمانی آسیا هدایت کند و دو 

سهمیه المپیک توکیو را نیز مستقیم کسب کند. با این وجود 

و پس از اتفاقات فدراسیون بوکس در سال گذشته و حضور 

حسینی بر مسند سرپرستی این فدراسیون از هدایت تیم 

ملی کناره گیری کرد و بیشتر تمرکز خود را روی آماده سازی 

امیر علی اکبری، فایتر کشورمان گذاشت. اختلافی که البته 

در ماه های گذشته برطرف شد و استکی این بار هدایت تیم 

امید بوکس را برعهده گرفت. 

با این وجود پس از همکاری موفق استکی و امیر علی اکبری 

در سالیان گذشته، از بهمن سال 1400 و پس از سه سال 

قطع همکاری، دوباره این دو چهره ورزش های رزمی درکنار 

هم قرار گرفتند تا برای موفقیت در مســـابقات پیش رو در 

MMA برنامه ریزی کنند. همـــکاری که در دو دیدار اخیر 

ملی پوش سابق کشتی فرنگی و فایتر این روزهای کشورمان 

خود را نشـــان داد و دو پیروزی را برای علی اکبری رقم زد. 

امیرعلی اکبری در تازه ترین مبارزه خود در ســـازمان وان 

چمپیونشیپ قرار است بامداد شنبه 24 تیرماه در تایلند 

به مصاف فایتر کانادایی برود. قهرمان سابق کشتی فرنگی 

ایران پیش از این در چهار دیدار در سازمان چمپیونشیپ 

موفق به کســـب دو پیروزی و دو شکســـت شـــده و هر دو 

پیروزی خود را در بازگشت دوباره استکی کسب کرده است. 

در آستانه ســـفر استکی و علی اکبری به تایلند، سرمربی 

سابق تیم ملی بوکس کشورمان در گفت وگو با »فرهیختگان« 

درخصوص آخرین شرایط امیر علی اکبری، برعهده گرفتن 

هدایت تیم ملی امید بوکس و حل اختلافات خود با روح الله 

حسینی سرپرست فدراسیون بوکس صحبت کرده است که 

در ادامه می خوانید. 

امیر علی اکبری در پنجمین مبارزه خود قرار است بامداد 

شـــنبه 24 تیرماه به مصاف داستین جوینسون کانادایی 

برود. از آخرین شرایط امیر صحبت کنید. 

پس از یک دوری سه ساله، از بهمن سال 1400 دوباره همکاری 

خود را با علی اکبری شروع کردم و در یک سال و نیم گذشته او 

دو مبارزه انجام داده است که هر دو را برده است. خدا را شکر در 

ایـــن مدت تمرینات خوبی را انجام دادیم و آماده مبارزه با فایتر 

کانادایی هستیم. 

بارها عنوان شـــده که علی اکبری در مبارزات خود بیشتر 

از فنون کشتی استفاده می کند تا بوکس؛ در این خصوص 

صحبت می کنید؟

به امیر اجازه نمی دهم تمام تمرکزش روی بوکس باشد. تخصص 

علی اکبری در کشـــتی اســـت و ما درتلاشیم بوکس را به عنوان 

ارزش افزوده به توانایی هـــای او اضافه کنیم تا بتواند در مقابل 

ضربات حریفان دفاع کند و در زمان مناسب نیز از مشتش استفاده 

کند. تمام تمرکز ما روی این است که از فنون کشتی استفاده و در 

خاک کار را تمام کند. او بوکسور نیست،بلکه کشتی گیر است و 

بوکس یک ارزش افزوده درکنار قدرت، مهارت و تخصص اوست. 

چرا علی اکبری قبل از همکاری با شما هر دو مسابقه ابتدایی 

خود را واگذار کرد؟ 

امیر در این دو دیدار رفت تا بوکس کند و این اتفاق برایش افتاد. 

البته او در 11 پیروزی که در همکاری نخســـت با من داشت 7، 

8 مبـــارزه را با بوکس برده بود، اما درحال حاضر این اجازه را به او 

نمی دهم. شرایط کشتی امیر بهتر است و می تواند با فنون کشتی 

کارایی بیشتری داشته باشد، اما درکنار آن درحال تقویت بوکسش 

هستم تا در زمان نیاز از این مهارت نیز استفاده کند. 

اگر در دو بازی ابتدایی کنار امیر بودید، احتمال پیروزی اش 

وجود داشت؟

درمورد این مسائل اصلا نمی توان بحث کرد. برد و باخت دست 

خداســـت. شاید من بودم این دو بازی را می باخت و شاید هم به 

برتری می رسید. با این حال اصلا نمی توانیم با قطعیت در این مورد 

صحبت کرد. اصولا با هر کسی و هر تیمی بودم باخت کمی داشتم. 

درخصوص حریف کانادایی امیر صحبت کنید؟ 

این فایتر سابقه 8 مبارزه در قفس را دارد و در 7 بازی به پیروزی 

رسیده و تنها باخت او نیز با رای داوران بوده است. فایتر کانادایی 

تا به حال ناک اوت نشده است و حریف خیلی خوبی است. این 

فایتر کیک بوکسینگ کار است و ضربه پذیری خوبی دارد. چند 

بازی او را آنالیز کـــردم و امیر کار راحتی ندارد، اما برای بهترین 

عملکرد به قفس می رویم. یک سر مبارزه برد و یک سر آن باخت 

است و ما به دنبال بهترین عملکرد فنی و بدنی هستیم. 

گفته می شود درصورت پیروزی علی اکبری درمقابل فایتر 

کانادایی، مبارزه بعدی اش برای کمربند خواهد بود. 

70 درصد احتمـــال این اتفاق وجود دارد، اما باید احتمالات را 

نیز درنظر گرفت. 

شما با بوکس ایران تاریخ سازی کردید و بعد از 86 سال موفق 

به کسب نخستین مدال جهانی شدید. احتمال دارد با او 

موفق به بردن کمربند سازمان وان چمپیونشیپ شوید؟

همیشه گفته ام یک کمربند به امیر علی اکبری بدهکار هستم. 

در ســـه سازمان کنارش بودم و امیدوارم بتوانم این کار را برای او 

انجام بدهم تا با یک اتفاق خوب من و خودش خداحافظی کنیم. 

پس از جدایی از تیم ملی بوکس هدایت تیم امید را برعهده 

گرفتید؛ موضوعی که بسیار عجیب بود. 

ادعایی ندارم و ادعایم را در کار ثابت می کنم. درخصوص قبول 

هدایت تیم امید باید بگویم این تیم یک تیم ملی بزرگسالان قوی 

خواهد بود. باید در بوکس آینده سازی کنیم. در چهار سالی که با 

تیم ملی بوکس بودم بچه ها کار خودشان را کردند و باید رفته رفته 

جای خود را به جوانان بدهند. 

تیم امید بوکس چه زمانی قرار است کار خود را آغاز کند؟

اگر خدا بخواهد در نیمه دوم مردادماه انتخابی خواهیم گذاشت 

و به صورت مستمر اردوها را شروع خواهیم کرد. البته من سرمربی 

هستم و اختیارم دست فدراسیون است، اما طبق قول روح الله 

حســـینی قرار است از 15 مردادماه کار را آغاز کنیم تا یک سال 

آینده تیم خوبی داشته باشیم. 

در زمـــان هدایـــت تیم ملی بوکـــس، دوســـتان روح الله 

حسینی مشکلات و حواشـــی زیادی برای شما ساختند 

که باعث مشکلات شما با سرپرست فعلی فدراسیون شد. 

درحال حاضر این مشکلات برطرف شده است؟

وقتی بزرگ می شـــوید و رشد می کنید و یک مجموعه را به ثمر 

می رسانید؛ خیلی ها خوش شان نمی آید و حتی برخی دوستان 

و اقوامت از این موضوع خوشحال نمی شوند. این قانون روزگار 

اســـت و ما در آن مقطع کاری کرده بودیم که بوکس ایران دیده 

شد و در چشم بود و خیلی از کشورها از تیم ایران تعریف کردند. 

انتظار این اتفاقات را داشتم و حتی اگر در انتخابات آن اتفاقات 

نیفتاده بود، امکان داشـــت اسیر این چالش ها شوم. البته این 

چالشی نبود که نتوانیم از آن عبور کنیم و درحال گذر از آن بودم 

و فقط ضربه آن را تیم ملی در مسابقات قهرمانی آسیا اردن خورد. 

بعد از اتفاقات فدراسیون و پناهنده شدن رئیس فدراسیون از چاله 

در آمدیم و به قعر چاه افتادیم. 

با وجود عملکرد خوب با تیم ملی خیلی از پیشکســـوتان 

اعتقاد داشتند که شما دستاوردی نداشتید و با این بوکسورها 

هر مربی ای توانایی انجام این کار را داشت. پیشکسوتانی که 

بعد از ناکامی تیم ملی در قهرمانی جهان اخیر صحبت های 

خود را تغییر دادند و با پایین آوردن توقعات، پتانسیل بوکس 

ایران را در همین دانستند. 

در این خصوص مردم و اهل فن باید قضاوت کنند که تیم ملی 

در چهار ســـال حضور من چه شـــرایطی داشته و بعد از این چه 

شرایطی خواهد داشت. مسابقات جهانی اخیر را کارنامه مربیان 

فعلی نمی گذارم، اما امیدوارم در بازی های آســـیایی و بعد از آن 

تیم ملی دوباره سر زبان ها بیفتد. 

با توجه به شـــرایط سنی نهرودی، سرمربی فعلی تیم ملی 

کـــه خودش عنوان کرده به صورت موقت هدایت تیم ملی 

را قبول کرده اســـت؛ اگر پیشنهاد همکاری دوباره بدهند 

قبول خواهید کرد؟

درحال حاضر به تیم ملی بزرگسالان فکر نمی کنم و می خواهم با 

تیم امید کار کنم. احساس می کنم بیشتر به درد این تیم می خورم 

تا بتوانم این تیم را بسازم. در هیچ چیزی مدعی نیستم، اما تلاش 

می کنـــم کارم را به بهترین نحو انجام بدهم. اگر روزی تیم امید 

توانست بر بزرگسالان غلبه کند قطعا این تیم اعزام خواهد شد. 

در این مدت شاهد تمرینات شما با سام استکی، پسرتان نیز 

بوده ایم و او در انتخابی تیم ملی جوانان شرکت کرده. فکر 

می کنید بتواند یک بوکسور خوب برای کشورمان بشود یا 

تحت تاثیر اسم شما قرار خواهد گرفت؟

سام دوست دارد برای تیم ملی و مملکت مان افتخارآفرین باشد، 

اما برخی چیزها دست من نیست. بوکسور در رینگ مشت می زند، 

اما داوران تعیین کننده هستند. اگر در ایران نتوانم حق او را بگیرم، 

فعالیتش را در جایی دیگر ادامه خواهد داد. به کشور و پرچم کشورم 

خیلی عرق دارم، اما اگر بخواهند او را اذیت کنند با هیچ کسی دعوا 

ندارم و مسیرش را عوض می کنم. خوشبختانه حسینی به شدت 

پایبند به اصول اخلاقی است و کاری به این مسائل ندارد. دیگر 

مســـائل نیز دست خدا و تلاش سام است. ما کار تمرینی خود را 

انجام می دهیم، اما امیدوارم مســـائل حاشیه ای و انتقام جویی 

دوستان اطراف حسینی بر تیم های ملی تاثیر منفی نگذارد. 

فکر می کنید با توجه به پتانسیل ملی پوشان، کسب مدال 

در بازی های آســـیایی -که همراه با کسب سهمیه المپیک 

پاریس خواهد بود- شدنی است؟

صددرصد این موضوع شـــدنی است. دانیال شه بخش، میثم 

قشـــلاقی، شاهین موسوی، مسلم مقصودی، اشکان رضایی، 

علی حبیبی نژاد، پوریا امیری و ایمان رمضانپور سال ها در تیم 

ملی استخوان خرد کرده اند. اگر این بچه ها خوب پوشش داده 

شوند و بازی های تدارکاتی مناسب انجام بدهند و مربیان نیز از 

لحاظ روانی تاثیر مثبت داشته باشند قطعا از بازی های آسیایی 

سربلند بیرون خواهیم آمد. 

علیرضا استکی در گفت وگو با »فرهیختگان«: احساس می کنم در تیم ملی امید تاثیرگذار تر هستم

قهرمانی به علیاکبری بدهکارم یک کمربند 
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